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Miklušovu väznicu v Košiciach čaká obnova za necelé dva mil. eur

Miklušovu väznicu čaká obnova za necelé dva mil. eur. Rekonštrukcia má byť realizovaná v rámci projektu #4museums: Inovatívna
ochrana a prezentácia kultúrneho dedičstva. Projekt prepája Slovensko a Maďarsko a prekračuje geografické, ale aj kultúrne hranice.

Vďaka spolupráci medzi partnermi prináša príležitosť prepojiť odborné znalosti a skúsenosti pri ochrane a modernom sprístupňovaní
historických pamiatok. Prostriedky na rekonštrukciu sú z Európskeho fondu regionálneho rozvoja v rámci Programu Interreg VI - A
Maďarsko - Slovensko. Zavŕšená by mala byť do leta v roku 2027.

Rekonštrukcia Miklušovej väznice v Košiciach je jednou z kľúčových aktivít projektu. Jedna z najvýznamnejších historických budov v
metropole východu by sa mala dočkať komplexnej obnovy.

Tá okrem rekonštrukcie štruktúry budovy zahŕňa aj modernizáciu interiéru a exteriéru. Vzniknúť by mala aj moderná expozícia, ktorá
prinesie nový pohľad na históriu väzenstva a príbehy spojené so súdnymi rozsudkami. Výška podpory z európskych prostriedkov je viac
ako 1,5 mil. eur.

Ďalšie prostriedky by mali byť zo štátneho rozpočtu a tiež z rozpočtu Košického samosprávneho kraja (KSK).

Na projekte spolupracujú Východoslovenské múzeum v Košiciach, Gemersko - malohontské múzeum, Obec Iža, mesto Vásárosnamény,
ku ktorým sa pripojili aj Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach a Škola umeleckého priemyslu. Posledné dve zmienené inštitúcie
by mali priniesť nové perspektívy v oblasti edukácie a popularizácie kultúrneho dedičstva.

„Sme veľmi radi, že po dvojročnom úsilí pri projektovej iniciatíve sa nášmu krajskému múzeu podarilo uzavrieť prípravnú fázu. Jedna z
najzachovalejších gotických budov v Košiciach, plná úchvatných príbehov a historických míľnikov, konečne získa nový „šat“, ktorý v
modernom 21. storočí pretrvá roky pre ďalšie generácie návštevníkov, laickej i odbornej verejnosti. Toto miesto vnímame ako
celoeurópsky unikát nielen v kontexte budovy, ale aj charaktere jej poslania,“ vyjadril sa predseda KSK Rastislav Trnka.
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SlovakiaTech Fórum-Expo Košice 2025

17.9.2025 - 18.9.2025 | Kulturpark, Košice, Kukučínova 2

2025 – The year of X. To je hlavný slogan podujatia SlovakiaTech 2025. Svet okolo nás sa mení dramaticky rýchlo a je vystavený šokom.
Fázu, v ktorej sme sa ako spoločnosť ocitli, možno označiť ako X. Aj preto „X“ je pre nás symbolom križovatky, na ktorej sa musíme
rozhodnúť, ktorou cestou sa ďalej vydať.

SlovakiaTech 2025 bude hľadaním možných odpovedí na “križovatkové” výzvy sveta - v oblasti inovácií, biznisu a technológii. Bude tiež
platformou na hľadanie riešení pre re-industrializáciu Slovenska smerom k vyššej pridanej hodnote, prekonaniu pasce stredných príjmov,
zvýšeniu odolnosti (ekonomickej, kybernetickej, klimatickej..), voči vonkajším stresom a šokom a hľadaním profitabilného, ale zároveň
environmentálne priaznivého hospodárskeho modelu budúcnosti Slovenska.

Počas 2 dní sa na 3 pódiách vystrieda vyše 100 domácich a zahraničných spíkrov. K sprievodným podujatiam bude tradične patriť aj
výstavná časť EXPO - expozícia vedeckých projektov zo slovenských univerzít (TUKE, UPJŠ, STU...); expozície slovenských
inovatívnych a technologických firiem, novinky v oblasti startupov, workshopy, program zameraný špeciálne na stredoškolákov, VIP
networkingová party a ďalšie sprievodné aktivity.

7. ročník podujatia SLOVAKIATECH FORUM - EXPO KOŠICE sa tento rok sústredí na predstavenie týchto základných tém:

BusinessX (vývoj bezpečnostných technológií, evolúcia priemyslu 5.0, robotizácia a automatizácia nielen na pracovisku, transformácia
zručností pracovnej sily, vytváranie odolných biznis modelov HumanX (budúcnosť starostlivosti o zdravie, cyborgovia a robotizácia
človeka. revolúcia dlhovekosti, mentálne zdravie v technologickej ére, nastavenie interakcie medzi človekom a strojom) TechX (cloudové
riešenia a dopady na biznis, ekosystémy umelej inteligencie, Nový svet: kvantové technológie, bezpečnostné stratégie chrániace našu
budúcnosť, konkurenčná výhoda vďaka novým technológiám) CleanX (cesta k udržateľnosti, úloha čistých technológií pri obnove planéty,
redefinícia využitia zdrojov, zelené biznis modely budúcnosti, spolupráca pre udržateľnú budúcnosť ľudstva)

Vstup na celé podujatie je pre širokú odbornú verejnosť počas oboch dní úplne ZADARMO.

Registrácia sa spustí začiatkom leta na webe slovakiatech.sk ( https://www.slovakiatech.sk/registracia/ )

Reklama
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Mestská rada diskutovala o návrhoch na optimalizáciu počtu MČ v Košiciach

Mestská rada diskutovala o návrhoch na optimalizáciu počtu mestských častí (MČ) v Košiciach. Ako informovalo mesto Košice, tento
poradný orgán mestského zastupiteľstva sa zaoberal návrhmi, o ktorých by zastupiteľstvo malo hlasovať. Boli im odprezentované aj tri
návrhy na úpravu počtu MČ v metropole východu.

Finančná úspora a efektívnejšia správa mesta

Jeden z návrhov plánoval na najbližšie rokovanie zastupiteľstva predložiť Košický klub. Návrh by podľa klubu mohol priniesť finančnú
úsporu, efektívnejšiu správu mesta, ale aj kvalitnejšie služby pre občanov.

Navrhovaný model vytvára 12 MČ, ktoré by niesli názvy MČ Košice 1, MČ Košice 2 a ďalej, až po MČ Košice 12. Klub sa usiluje nielen o
riešenie počtu MČ, ale aj o zjednotenie kompetencií a financovania všetkých mestských častí.

Košický klub predkladal takýto návrh už v minulosti, no bez výsledku. Mesto predstaviteľov Košického klubu upozornilo, že ich návrh
nespĺňa legislatívno-právne náležitosti. V zmysle rokovacieho poriadku by totiž mal byť dokument, ktorý by zmenil štatút mesta Košice,
predložený desať týždňov pred rokovaním zastupiteľstva.

„Bez hlbšej analýzy tak zásadných zmien, ktoré navrhuje Košický klub, sa my poslanci nemôžeme adekvátne rozhodnúť. Materiál preto
považujem za neúplný a spracovaný v rozpore so základnou požiadavkou na spracovanie materiálov, ktorá je súčasťou rokovacieho
poriadku,“ uviedla starostka mestskej časti Sídlisko nad Jazerom a mestská poslankyňa Lenka Kovačevičová (Starostovia a nezávislí).

Zmeny je potrebné prijať do októbra

Viacerí členovia Rady požadovali riadnu diskusiu o jednotlivých návrhoch na najbližšom rokovaní mestského zastupiteľstva, hlasovanie o
tomto návrhu na Mestskej rade neprešlo o jeden hlas. Ako mesto upozornilo, išlo zástupcu Košického klubu.

Na stole je tiež návrh poslanca Národnej rady (NR) SR Igora Šimka (Hlas-SD), ktorý spolu s poslancom Andrejom Sitkárom (Smer-SD, je
aj poslancom mestského zastupiteľstva v Košiciach), plánujú do národného parlamentu predložiť vlastný návrh na optimalizáciu počtu
MČ v Košiciach.

Ich návrh pracuje so šiestimi MČ, a tiež so zmenami zákona o meste Košice. Poslanci zdôraznili, že zmeny je potrebné prijať do
tohtoročného októbra, teda rok pred najbližšími komunálnymi voľbami. Zdôraznili, že nikoho nechcú zrušiť ani zlúčiť a ich návrh
zachováva historické náležitosti a identitu.

Bez mestských častí

Tretí návrh priniesol mestský poslanec a starosta MČ Sever František Ténai, ktorý navrhuje silné, centrálne riadené mesto bez
mestských častí. Ténai bol tiež podľa mesta jediný, kto predložil samospráve a Mestskej rade ekonomickú analýzu dopadov svojho
návrhu.

„Niektoré z návrhov nesplnili legislatívne požiadavky, aby mohli byť predložené na najbližšie, aprílové rokovania mestského
zastupiteľstva a zároveň im chýbala hlbšia analýza ekonomických dopadov na mesto,“ uviedla samospráva.

„Odborné útvary mesta zároveň skonštatovali, že s výnimkou návrhu starostu Ténaia, chýbajú v dôvodovej správe predkladaných
materiálov akékoľvek relevantné posúdenia finančných a kompetenčných aspektov navrhovaných zmien,“ dopĺňa mesto Košice.

Lepšie a efektívnejšie fungovanie

Mesto Košice pred časom avizovalo, že pripravuje v spolupráci s univerzitami analýzu súčasného usporiadania, tiež by chceli nájsť
riešenie pre lepšie a efektívnejšie fungovanie. Na analýze mesto spolupracuje s Právnickou fakultou aj Fakultou verejnej správy UPJŠ v
Košiciach , a tiež s Ekonomickou fakultou TUKE , s ktorými podpísalo aj memorandum o spolupráci na tejto analýze. Samospráva na
vyhotovenie analýzy získala externé prostriedky z eurofondov.

„Očakávam, že výsledkom odbornej štúdie bude odporúčanie, aké riadenie je pre naše mesto najefektívnejšie a najhospodárnejšie.
Rovnako dôležitá je odpoveď na otázku, ako si majú rozdeliť jednotlivé kompetencie a služby pre občana mesto a mestské časti,“ uviedol
primátor Košíc Jaroslav Polaček (nezávislý).

Autor: Katarína Lörincová
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Mladý Lukáš žije so zriedkavým ochorením. Liek stojí 1 000 eur na deň

SLOVENSKO / Viete si predstaviť, že by niekto vyčíslil váš život? 26-ročný Lukáš áno. Jeho život stojí tisíc euro na deň. Teda, pokiaľ by
dostal liečbu, ktorá by dokázala spomaliť progres jeho zriedkavého ochorenia.

Ak sa k liečbe nedostane, zostáva mu 10 rokov života. Priemerná dĺžka života s Friedreichovou ataxiou je len 37 rokov.

"Tá choroba je progradujúca a každým dňom je to horšie," povedal 26-ročný Lukáš, ktorý trpí zriedkavý ochorením. Ako sám hovorí je
zanietený športovec a aj napriek svojej diagnóze stále pracuje. "Posledné dva roky som chodil s chodítkom. Ja som bol do 13 rokov
zdravý človek. Ja som hrával futbal," opísal Lukáš.

A potom začali problémy, najskôr skolióza chrbtice. K tomu sa ďalej pridružilo trasenie rúk a ataktická chôdza. "Väčšinu času trávim na
vozíku," poznamenal Lukáš.

Dvaja bratia majú zriedkavé ochorenie. Terapie si ale musí rodina hradiť sama

Liek je dostupný na výnimku, poisťovňa mu ju ale zamietla

Minulý rok sa na trhu objavil liek SKYCLARYS, ktorý je na Slovensku dostupný len na výnimku. Lukáš už žiadal 3-krát. Z poisťovne však
dostal rovnakú zamietavú odpoveď. Liek pritom dokáže zamedziť progresiu ochorenia. "Mne vždy napísali, že hradenie mojej liečby by
ohrozilo finančný chod systému," priblížil Lukáš. "Dostupnosť liekov u nás je naozaj tragická. Z liekov, ktoré sú schválené a dostupné v
EÚ, na Slovensku máme dostupnú len 1/3," uviedol Matej Škorvánek, z neurologickej kliniky UPJŠ a UNLP v Košiciach.

Aktuálne existuje 7-tisíc zriedkavých ochorení. Mnohé na svoje objavenie len čakajú, ale práve čas mnohí pacienti nemajú. "Tie
legislatívne nástroje sú veľmi dlhé a slovenskí pacienti musia na tieto lieky dlho čakať," povedala Tatiana Foltánová, predsedníčka
komisie MZ SR pre zriedkavé choroby. "Každý deň bez liečby je pre pacienta so zriedkavou chorobou strateným časom," poznamenala
Andrea Madunová z Belasý motýľ O.Z.

Desiatky známych ľudí sa spojili pre pomoc malej Lívií. Jej zriedkavej chorobe pomôže liečba v USA

Liek sa schváli keď už možno bude neskoro

Odborníci hovoria o nesystematickosti, byrokracii a chýbajúcej dostupnosti pre pacientov. "Konečne sa dostali k diagnóze, ešte majú
šťastie v jackpote, že je to ochorenie, ktoré je liečiteľné, a potom príde tá fáza sklamania keď zistia, že oni sa k liečbe na Slovensku
nevedia dostať," dodal Škorvánek. "Kým na Slovensku dávame necelých 5 %, iné krajiny dávajú 7 - 8 %," poznamenala Foltánová.
"Schvália ten liek tak možno o 2 roky, tak potom to už bude také bezpredmetné," poznamenal Lukáš.

Lukáš má ešte stále veľa plánov a zvažuje rigorózne štúdium. Sám však hovorí, že najviac ho hnevá nastavenie v našej krajine. "Iba
dvaja sme na Slovensku. Nebol by to pre systém až taký výdavok ako naši politici," dodal Lukáš.

Na liek na 7 mesiacov mu môžete prispieť aj na Donio zbierke, ktorý si Lukáš založil.

Autor: redakcia/ZR
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Miklušovu väznicu čaká obnova, ide o jednu z najvýznamnejších historických budov v Košiciach

Miklušovu väznicu čaká obnova za necelé dva milióny eur. Rekonštrukcia má byť realizovaná v rámci projektu #4museums: Inovatívna
ochrana a prezentácia kultúrneho dedičstva. Projekt prepája Slovensko a Maďarsko a prekračuje geografické, ale aj kultúrne hranice.

Vďaka spolupráci medzi partnermi prináša príležitosť prepojiť odborné znalosti a skúsenosti pri ochrane a modernom sprístupňovaní
historických pamiatok. Prostriedky na rekonštrukciu sú z Európskeho fondu regionálneho rozvoja v rámci Programu Interreg VI – A
Maďarsko – Slovensko. Zavŕšená by mala byť do leta v roku 2027.

Kľúčová aktivita projektu

Rekonštrukcia Miklušovej väznice v Košiciach je jednou z kľúčových aktivít projektu. Jedna z najvýznamnejších historických budov v
metropole východu by sa mala dočkať komplexnej obnovy. Tá okrem rekonštrukcie štruktúry budovy zahŕňa aj modernizáciu interiéru a
exteriéru. Vzniknúť by mala aj moderná expozícia, ktorá prinesie nový pohľad na históriu väzenstva a príbehy spojené so súdnymi
rozsudkami.

Výška podpory z európskych prostriedkov je viac ako 1,5 milióna eur. Ďalšie prostriedky by mali byť zo štátneho rozpočtu a tiež z
rozpočtu Košického samosprávneho kraja (KSK) . Na projekte spolupracujú Východoslovenské múzeum v Košiciach, Gemersko –
malohontské múzeum, Obec Iža, mesto Vásárosnamény, ku ktorým sa pripojili aj Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach a Škola
umeleckého priemyslu . Posledné dve zmienené inštitúcie by mali priniesť nové perspektívy v oblasti edukácie a popularizácie kultúrneho
dedičstva.

Košická župa je zriaďovateľom väznice

„ Sme veľmi radi, že po dvojročnom úsilí pri projektovej iniciatíve sa nášmu krajskému múzeu podarilo uzavrieť prípravnú fázu. Jedna z
najzachovalejších gotických budov v Košiciach, plná úchvatných príbehov a historických míľnikov, konečne získa nový „šat“, ktorý v
modernom 21. storočí pretrvá roky pre ďalšie generácie návštevníkov, laickej i odbornej verejnosti. Toto miesto vnímame ako
celoeurópsky unikát nielen v kontexte budovy, ale aj charaktere jej poslania ,“ vyjadril sa predseda KSK Rastislav Trnka (nezávislý).
Košická župa je zriaďovateľom väznice.

„ Už pri samotnom kreovaní novej pútavej expozície bolo náročné vypracovať koncept, v ktorom architekti vycítia šancu na
sebarealizáciu, na experiment ale aj na konvenciu. To všetko pri zachovaní pôvodnej atmosféry väznice, autentickosti tajomných
priestorov, ale aj s výrazným využitím novodobých technológií, atraktívnou prezentáciou príbehu a dôrazom najmä na históriu väzenstva
a súdnictva v 16. až 19. storočí. Chceme oživiť takpovediac „pracovisko“ mestského kata a veríme, že na konci projektu bude nová
expozícia ašpirovať na mnohé múzejné či architektonické ocenenia ,“ uviedol riaditeľ Východoslovenského múzea Dominik Béreš.

Prepojenie tradičného múzejníctva s digitálnou érou

Výmena poznatkov by mala umožniť prepojiť tradičné múzejníctvo s digitálnou érou. Historické dedičstvo by sa tak mohlo dostať bližšie k
ľuďom, napríklad prostredníctvom interaktívnych expozícií, digitalizovaných zbierok či virtuálnej reality.

Projekt sa zameriava aj na vzdelávacie aktivity či odborné workshopy, s cieľom podporiť výmenu skúseností a prehĺbiť cezhraničné
vzťahy v oblasti kultúry a histórie. Cezhraničná spolupráca taktiež prispieva k posilneniu kultúrnych väzieb medzi oboma krajinami a
prináša nové impulzy pre rozvoj múzejných inštitúcií.

Autor: Katarína Lörincová
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